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ســـه مـــاه دیگـــر تا روی کار آمـــدن مجلس دوازدهم زمـــان باقی مانده تا 
فصـــل جدیـــدی از قانونگـــذاری در بخش هـــای مختلف کشـــور آغاز 
شـــود. قانون هایی که تاثیر بســـزایی در بهتر یا بدتر شـــدن وضعیت در 
حوزه هـــای متفاوت خواهد داشـــت. از طرف دیگر تا امروز موضوعات 
مهمی نسبت به این نهاد مهم سیاسی مطرح شده که از جمله می توان 
به شفافیت آرای نمایندگان و عدم پاسخگو بودن نمایندگان در قوانین 
پرحاشیه وضع شده به خاطر همین عدم شفافیت، اشاره کرد. در مقابل 
... هم  برخی قوانین مانند صیانت یا گرفتن مالیات از خانه های خالی و
یادی در کشور به دلیل عدم اقناع افکار  جزء مباحثی بود که سروصدای ز
عمومی ایجاد کرده بود. البته در این میان ترافیک مباحثی که در انتظار 
بررســـی در صحن علنی مجلس مانده یا ایرادات نگارشـــی که شـــورای 
نگهبان از بخش نســـبتا قابل توجهی از مصوبات مجلس می گیرد هم 
نشان می دهد، بهارستان نشین ها هنوز راه زیادی چه در حوزه همراه کردن 
جامعه با تصمیم گیری ها و چه در بحث تصویب قوانین بدون کمترین 
ایراد در پیش دارند. در این میان بدنه دانشگاهی هم عملکرد مجلس 
را در قالب پژوهش های دانشگاهی مورد بررسی قرار داده و راهکارهای 
مختلفی را هم برای بهبود تنها نهاد قانونگذار در کشور ارائه داده اند که 

در ادامه به برخی از آنها اشاره کرده ایم. 

چرا شفافیت آرای نمایندگان اهمیت دارد؟
شـــفافیت آرای نماینـــدگان مجلـــس که یکی از شـــعارهای مجلس یازدهم به 
شـــمار می رفـــت را بایـــد یکی از مباحثی برای رســـیدن به شـــفافیت پارلمانی 
دانست. مبحثی که تنها مختص ایران نیست و در دهه های اخیر هم راستا 
یک در برخی کشـــورهای دموکراتیک در پارلمان ها  با پیشـــرفت های تکنولوژ
الزامی شده است. تحقق این مساله به عنوان گام اساسی برای شاخصه های 
حکمرانی مطلوب محسوب می شود. اهمیت این مساله باعث شد مهر ماه 
98 هم طرح شفافیت آرای نمایندگان در صحن علنی مجلس مطرح و یک 
یت آن هم مصوب شـــود، ولی بعد از گذشـــت دو ســـال هنوز این مهم به  فور
تصویب نرسیده است؛ هر چند بهمن ماه امسال طرح شفافیت قوای سه گانه 
بعد از اعمال ایراداتی از سوی شورای نگهبان، در مجلس اصلاح و مصوب 
ی آرا،  شد. در شماره 75   فصلنامه حقوق اسلامی یکی از اهداف شفاف ساز
دســـتیابی به اهداف مختلفی ازجمله کاهش فســـاد قید شـــده که این مولفه 
به عنوان یکی از شـــاخصه های اصل حکمرانی مطلوب شـــناخته می شـــود. 
امری که می تواند به مراتب در تحقق کاهش فســـاد و بهبود فرآیند و عملکرد 
نهاد تقنین سهم اثرگذار داشته باشد. با این حال می طلبد تا در مجلس آتی 
مباحثی مانند نهادینه کردن فرهنگ و ادبیات شفاهی پارلمانی، بازبینی قانون 
آیین نامه داخلی مجلس، انتشـــار میزان مشـــارکت در رای گیری نمایندگان، 
ایجاد پروفایل نمایندگی، انتشار داده های پارلمانی، تجمیع اطلاعات شفاف 

کنونی را هم داشته باشیم. 

الزامات ارتقای کارآمدی مجلس در حقوق داخلی کشور 
 برای درک بهتر اهمیت مجلس در کشور باید نگاهی به وظایف این دستگاه 
ی، بحث تفسیر قوانین  کمیتی داشته باشیم. قوه مقننه در کنار قانونگذار حا
عادی و همچنین اعمال نظارت بر حسن اجرای قانون را هم برعهده دارد؛ البته 
مجلس در کنار دستاوردهایی که در طول بیش از چهار دهه گذشته داشته، 
طبیعتا با کاستی ها و ضعف هایی هم همراه است. کاستی هایی که بخشی 
از آن مربـــوط بـــه عوامل داخلـــی یعنی خود نمایندگان و فضای درون مجلس 
بوده و بخشـــی هم از عوامل بیرونی ناشـــی می شود. شاید یکی از چالش های 
ی مربوط می شـــود، به شـــیوه نـــگارش قوانین  مجلـــس کـــه به حیطه قانونگذار
مرتبط دانســـت. در شـــماره 82 فصلنامه راهبرد یکی از مولفه های کارآمدی 

مجلس آیین نامه داخلی این قوه معرفی شـــده اســـت. هر چند در ســـال های 
اخیر بعضا مجلس با شتاب زدگی به اصلاح موادی از این آیین نامه پرداخته، 
اما اصلاح دوباره این آیین نامه می تواند ســـهم بســـزایی در این زمینه داشـــته 
باشـــد. همچنین نیاز اســـت به تعریف روشـــن و جامع از قوه مقننه در کشـــور 
که متاســـفانه هنوز صراحت کافی در تعیین الگوی تفکیک قوا و  برســـیم؛ چرا
در نتیجه آن، تعیین جایگاه و نقش مجلس به ویژه در ارتباط با قوای دیگر در 
کشور وجود ندارد و همین مساله باعث شده بعضا در برخی از قوانین وضع 
یاد  ، شاهد کش و قوس های ز شده از سوی مجلسی ها مانند موضوع کنکور

و درنهایت سردرگمی بیشتر جامعه باشیم. 

مجلس آینده تورم زدایی از قوانین را دنبال کند
یکی از اشـــکالات وارد شـــده به مجلس را باید فراوانی قوانین مصوب شـــده از 
سوی این قوه دانست که باعث تورم قوانین در کشور و در ساحت کلی باعث 
سردرگمی مجریان و عدم اجرای صحیح این قوانین شده است. این مهم در 
شـــماره یازدهم فصلنامه »رهیافت هـــای نوین مدیریت جهادی و حکمرانی 
اســـلامی« مورد بررســـی قرار گرفته و در وهله اول، نیازسنجی تقنینی به عنوان 
اولین راهکار برون رفت از وضعیت فعلی معرفی شده است. در کنار آن باید 
پیشینه نگری قوانین قبلی در دستور کار قرار گیرد تا به جای وضع قوانین جدید، 
از قوانین قبلی استفاده شود. نظام قانونگذاری در کشورمان از سازوکارهای لازم 
برای مدیریت این حوزه برخوردار نبوده و به همین دلیل هر روز شاهد تولید 
و بازتولید قوانین و مقرراتی از سوی مجلس هستیم. مولفه ای که عملا باعث 
شده در کنار سردرگمی مردم، عملا شاهد بی اعتبار شدن قوانین هم باشیم. 
این اتفاق به دلیل نادیده گرفتن وضع موجود و عدم توجه به آینده ایجاد شده 
اســـت. در این راســـتا باید در تعیین صلاحیت قانونگذاران کشور تجدیدنظر 
شـــده و بـــا توجه حجم بالای قوانین، به جـــای تصویب قانون جدید به اجرای 
درســـت قوانین فعلی پرداخت. راهکار دیگر هم آن اســـت که به جای وجود 
مراجع سه گانه تدوین و تنقیح قوانین، تنها یک واحد زمام کلیه امور را در دست 
گیرد و در آخر هم مجلس تمرکز خود را صرف شناخت نیازهای مردم کند. 

نقش فضای مجازی برای مشارکت مردم در قانونگذاری ها
ی دولت الکترونیک دارند؛  یادی رو کید ز چندسالی می شود که مسئولان تا
مســـاله ای کـــه می توانـــد در مجلس هم به شـــکل دیگری دنبال شـــود و مردم 
نقـــش تعیین کننـــده در وضـــع قوانین ایفـــا کنند. درحقیقت مشـــارکت مردم 
ی شـــناخته می شـــود،  ی که به عنوان هدف آرمان مردم ســـالار در قانونگـــذار
پیش تر تنها در وقت انتخابات یا دیدارهای رودررو محقق می شد، اما حالا 
ی پیدا  ی اطلاعات و ارتباطات، مردم سهم مهمی در قانونگذار با وجود فناور
کرده اند. شـــماره 116 فصلنامه مجلس و راهبرد نکات قابل توجهی را درباره 
ی که  ی های جدیـــد در تصمیم گیری های مجلـــس دارد. به طور ســـهم فناور
ی می تواند یکی از بســـترهای ارتباطی میان مردم و نمایندگان  فضای مجاز
به شـــمار رود اما به دلیل عدم اقبال برخی مجلســـی ها و بدتر از آن ناتوانایی 
آنها در اســـتفاده از این ظرفیت اســـت و بدتر از آن نگاه یک ســـویه بر فضای 
کم اســـت. نکته دیگر عدم امکان اســـتفاده از  ی از ســـوی مجلس حا مجاز
اطلاعات سایت های رسمی دستگاه ها و نهادهای مختلف برای نمایندگان 
پا و دیگر کشـــورهای  اســـت. درحالی که اتحادیه بین المجالس، پارلمان ارو
پایی به عنوان پیشگامان ارتباط تنگاتنگ و موثر شهروندان و نمایندگان  ارو
ی به شمار می روند، اما هنوز در ایران از فضای  مجلس در راستای قانونگذار
ی در کشور برای بهبود ارتباط میان مردم و مجلس استفاده نمی شود،  مجاز
درحالی که می طلبد در مجلس آینده توجه جدی به این حوزه صورت بگیرد.

 
نیاز به تغییر پارادایم های تصمیم گیری 

در دوران هوش مصنوعی 
گیری  ی های مختلـــف در دنیای امـــروز و تســـریع فرا بـــا توجـــه بـــه رشـــد فناور
ی در مجلس را باید یکی از  هـــوش مصنوعـــی، قطعا تغییر پارادایم قانونگـــذار

اولویت های مهم کشور دانست. به عبارت دیگر در عصر دیجیتال وضعیت 
ی با سه گفتمان همراه است؛ اول گفتمانی که به روش های بسیار  قانونگذار
یادی هم به نادیده گرفتن  ی درگیر می شـــود و عملا تـــا حد ز متفـــاوت با فناور
ی بوده  ی منتهی می شـــود، دوم گفتمانی که به دنبال تنظیم گری فناور فناور
ک  ی را به منزله ابزار تنظیم گیری به اشـــترا و درنهایـــت هـــم گفتمانـــی که فناور
می گذارد. در این شرایط باید مجلس هم شکل و شمایل جدید به تصمیمات 
ی های جدید غافل نشـــود. در شـــماره 102  خود داده و از نقش تاثیرات فناور
فصلنامه تحقیقات حقوقی به این مســـاله پرداخته شـــده که لازم اســـت برای 
ی  تدویـــن قوانینـــی مبتنی بـــر تحـــولات آینده، مجلـــس از دو ابـــزار مقرره گذار
آزمایشی و شناسایی پیامدهای آتی یک طرح قانونی به وسیله تکنیک های 
یابی اقدام کند. نکته دیگر  آینده پژوهشـــی آن هم در قالب مکانیســـم های ارز
ی  ایـــن اســـت کـــه مجلس بایـــد مســـائل نوپدیـــد را در فرآیند دســـتور کارگذار
گذاشـــته و با تهیه پیش نویســـی های قانونی شـــامل افق پویی، تحلیل کلان 
پا به رســـمیت  ی که در اتحادیه ارو روندها، سناریونویســـی و چشـــم اندازنگار

شناخته شده، کار را دنبال کند. 

مجلس دوازدهم 
می تواند الگوی زن موفق ارائه دهد؟ 

چند سالی می شود که زنان پست های کلیدی در کشور پیدا کرده اند که یکی 
ی کشـــور  از ایـــن پســـت ها را بایـــد راه یافتـــن به مجلس به عنوان قوه قانونگذار
دانست. قشری که قطعا تصمیمات آنها از اهمیت ویژه تری برای زنان جامعه 
که نیمی از جمعیت کشور را شکل می دهد، برخوردار است. اما مساله مهم 
در این میان آن است که بدانیم منظومه فکری زنان نماینده بر چه پایه هایی 
اســـتوار بوده و هســـت که شـــاهد برخی تصمیمات و حتی دفاعیات اشتباه 
از ســـوی آنها در مجلس بوده ایم. در شـــماره 106 فصلنامه مجلس و راهبرد تا 
حدی به این سوال پاسخ داده شده و این تصمیم گیری ها را بر اساس پیشنهاد 
حزبی معرفی کرده است. البته مهم ترین دلیل حضور آنها در عرصه نمایندگی 
مباحث فرهنگی و حقوقی عنوان شـــده اســـت. نکته قابل توجه اینکه هنوز 
الگوی موفقی از زن نماینده معاصر در شکل ایجاد شده و همین مساله هم 
می تواند تاثیر مهمی بر تصمیم گیری های  زنان در مجلس داشـــته باشـــد. از 
این رو می طلبد نمایندگان زنی که در مجلس دوازدهم حضور پیدا می کنند، 
تـــلاش کننـــد تـــا با نگاه سیســـتمی و حمایت همه جانبه، به مســـائل زنان، در 

راستای ایجاد الگوی موفق زن قدم بردارند. 

بازوی نظارتی مجلس 
ضعیف تر از بازوی قانونگذاری

ی در بخش های  وضـــع قوانین مختلف از ســـوی مجلس تاثیـــر غیرقابل انکار
مختلف اجتماعی، سیاســـی، فرهنگی و اقتصادی کشـــور داشـــته و خواهد 
داشـــت. قوانینی که هر کدام از آنها می تواند تســـهیل کننده و یا دشـــوارکننده 
زندگـــی بـــرای مـــردم در حوزه های مختلف باشـــد. به همین دلیل شـــناخت 
یـــادی در عملکرد این  نقـــاط قـــوت و ضعـــف یـــک مجلـــس می تواند تاثیـــر ز
ی ســـرمایه انسانی با بررسی  قوه داشـــته باشـــد. شـــماره 128 مجله توانمندساز
عملکـــرد دوره هـــای ســـوم تا دهم مجلس، بـــه این نتیجه رســـیده که نیمی از 
کم بوده  کارآمدی در کشور حا دوره ها مجلس کارآمد و نیمی دیگر مجلس نا
ی عملکرد بهتری  است. اما آنچه مهم است اینکه مجلس در بعد قانونگذار
ی ضعیف نظارتی، بخش قابل توجهی از  نسبت به بعد نظارتی داشته و بازو
کارآمدی مجلس را در پی داشـــته اســـت. جالب اینجاســـت که مجلس در  نا
، تمرکز ویژه ای به تدوین و تصویب قوانین جدید در حوزه های  تمام این ادوار
ی از آنها حتی به حیطه اجرا هم  مختلف داشـــته اســـت. قوانینی که بســـیار
نرســـیده اســـت، با این حال مجلس به دلیل ضعف در بعد نظارتی خود و به 
ی آنها، اقدام به تصویب  جای اصلاح قوانین و الزام دستگاه ها به اجرایی ساز
قوانین جدیدتر کرده است. مولفه ای که می طلبد در دور جدید مجلس آتی، 

بازنگری جدی در آن صورت بگیرد. 

 »فرهیختگان« آخرین پژوهش های دانشگاهی درخصوص مجلس را مورد بررسی قرار داد

 7 پیشنهاد اساتید 
برای افزایش کارآمدی بهارستان

به لیست ها 
اعتماد کنیم 

یا  به معیارها؟

مقولـــه مهمـــی کـــه درباره رای دادن وجود دارد، این اســـت که وقتی 
می خواهیم انتخابی را از میان کاندیداها انجام دهیم و به لیســـت 
ی صورت می گیرد؟ طبیعتا  یا فردی رای دهیم، براساس چه معیار
روش هـــای مختلفـــی برای انتخـــاب فرد مورد نظر و رســـیدن به فرد 
تی که  اصلـــح وجـــود دارد، امـــا در ســـال های اخیر یکـــی از معضلا
هنـــگام انتخابـــات وجـــود داشـــته، این بوده که به جای اســـتفاده از 
شـــاخص ها و معیارهایـــی بـــرای انتخـــاب کاندیداهـــای اصلـــح و 
رای دادن بـــه آنهـــا، از طریق فضا و جوی کـــه راه می افتد عمدتا هم 
یتی ها راه می افتـــد، مردم دســـت به  از ســـوی افـــراد مشـــهور و ســـلبر
یتی ها هم صرفا خوانندگان  انتخاب می زنند. البته منظور از ســـلبر
یگـــران نیســـت، بلکـــه به صـــورت کلـــی فردی کـــه در جامعه یا  و باز
شـــاخص یا مشـــهور اســـت و یک پایـــگاه اجتماعـــی دارد، در زمان 
انتخابات نسبت به این پایگاه اجتماعی خود اقدام به ایجاد یک 
فضای کرده و باعث می شـــود مردم به فردی که از طریق او معرفی 
می شـــوند، رای دهند. قطعا این کار درســـتی نیســـت و متاســـفانه 
یکـــی از معضـــلات انتخابات اخیر به شـــمار می رود که نتیجه آن را 
در انتخابـــات مختلف دیده ایم. به عبـــارت دقیق تر نمونه بارز این 
ی از  مدل رای دادن را در یکی از انتخابات اخیر دیدیم که بســـیار
یگـــران و هنرمنـــدان در حمایت از یکـــی از کاندیداها نامه امضا  باز
ی و تبلیغ برای او پرداخته انـــد، درحالی که بعد  کـــرده و بـــه طرفـــدار
از مدتـــی نتیجـــه ایـــن مدل انتخـــاب را دیدیم که نه تنهـــا آنها هیچ 
پاســـخگویی نسبت به عملکرد فرد مورد حمایت نداشته اند، بلکه 
گر خودتان  مدعی و منتقد آن هم بوده اند. حال سوال این است که ا
مدعی عملکرد او بودید چرا از این شـــخص حمایت کردید؟ البته 
گفتـــه نماند که حمایت هـــا و تبلیغات هنرمندان ایران ضررهای  نا
یـــادی بـــه مردم زده که آخریـــن آن هم همان بحث کوروش کمپانی  ز
بـــوده کـــه درنهایـــت دیدیم هیـــچ گونه پاســـخگویی نســـبت به این 

حمایت های خود نداشتند. 
درکنار آنها افرادی هســـتند که به شـــکل دیگر همین کار را انجام 
می دهنـــد، ازجملـــه آنها می توانیم به لیســـت بندهـــای انتخاباتی 
اشـــاره کنیـــم. آنهـــا هـــم مانند همیـــن هنرمنـــدان هســـتند، یعنی 
تبلیغ کرده و لیســـتی را ایجاد می کنند اما بعد هیچ پاســـخگویی 
نســـبت بـــه عملکـــرد افـــرادی ندارنـــد که تحـــت لیســـت آنها وارد 
مجلـــس شـــده اند. ایـــن هم جـــای ســـوال دارد که چطور لیســـتی 
بســـته می شـــود و از برخـــی افـــراد تا حدودی حمایت می شـــود اما 
نه تنهـــا از خـــود نماینـــدگان بعدا پاســـخگویی نمی خواهند، بلکه 
گفته نمانـــد بعضی از  در مقابـــل مـــردم هم پاســـخگو نیســـتند؟ نا
لیســـت ها و حزب هایـــی کـــه برخی کاندیداهـــا را معرفی می کنند 
در مقابل شـــان خواســـته هایی دارند که به نفع مردم نیســـت و به 

نفع دایره خاص خودشـــان خواهد بود. 
موضوعی که از اهمیت خاصی در انتخابات مجلس آتی برخوردار 
اســـت، اینکه مردم باید انتخابات را براســـاس شـــاخص و معیارها 
واقعی انجام دهند، نه اینکه براساس تبلیغات کار را دنبال کنند. 
ی که در  مساله دیگر اینکه حتی ممکن است افراد سیاسی مشهور
یم و به وطن دوســـتی هم مشـــهور هستند، فردی را معرفی  جامعه دار
کننـــد امـــا باز هم نمی توان به صورت کامل از این افراد معرفی شـــده 
تبعیـــت کـــرد. هرچنـــد قطعا می تـــوان از نظرات آنها اســـتفاده کرد و 
بهتر است تا مردم افرادی را که معرفی می شوند طبق شاخص ها و 
معیارهایی که مدنظر خودشـــان است، سنجیده و انتخاب کنند. 
به طور مثال می بینیم گاهی فردی که در حوزه فراماسونری در گذشته 
فعالیت داشـــته، حالا فردی را برای ورود به مجلس معرفی می کند 
اما از آنجا که این فرد تجربه کار سیاســـی ملموس نداشـــته، شـــاید 
درصد خطایی در فرد معرفی شـــده از ســـوی او وجود داشـــته باشد، 
گر بخواهیم از طریق لیست ها هم رای دهیم نیاز است  یعنی حتی ا
تـــا بـــا توجه به معیارهایـــی که برای یک نماینده مجلس وجود دارد، 
اقدام به رای دهی کنیم و باید بیشتر مردم به این مساله توجه کنند. 

علی رادمنش
دبیر سیاسی اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل

سرپرست گروه آموزش عالی و تحقیقات مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی: 

 نظارت بر اجرای برنامه هفتم  
سرلوحه کار نمایندگان آینده باشد

ی انتخابات مجلس شورای اسلامی  جمعه پیش رو موعد برگزار
اســـت و در فاصلـــه کوتاهـــی دوره جدیـــد فعالیـــت نمایندگان 
آغـــاز خواهـــد شـــد. در گفت وگویی کوتاه با یک پژوهشـــگر مرکز 
ی نمایندگان  یت هـــای کار پژوهش های مجلس به بررســـی اولو
کمیســـیون آمـــوزش و تحقیقات در دوره دوازدهم پرداختیم که 

در ادامه می خوانید.
حســـین نصیـــری، سرپرســـت گـــروه آمـــوزش عالـــی و تحقیقات 
مرکـــز پژوهش هـــای مجلـــس شـــورای اســـلامی در گفت وگـــو بـــا 
»فرهیختـــگان« بـــا بیان اینکـــه مجلس دوازدهم با اجرای برنامه 
هفتـــم توســـعه همزمان خواهد بود، گفـــت: »یکی از جدی ترین 
ی با دولت باید  کارهایی که نمایندگان مجلس آینده در همکار
انجـــام دهد، نظارت بر اجرای احکام برنامه های هفتم توســـعه 
ی اســـت. این برنامه  در حـــوزه آموزش عالی، تحقیقات و فناور
ی از چالش ها و مسائل آموزش عالی را که در این سال ها  بسیار
ی از  با آن درگیر بودیم، لحاظ کرده و به همین دلیل در بســـیار
یم و نظارت  ی جدیـــدی ندار بخش هـــا اصـــلا نیاز به قانونگذار
بـــر حســـن اجرای این احـــکام می تواند دســـتاوردهای خوبی را 

برای نظام آموزش عالی کشـــور داشـــته باشد.« 
یان  ، دانشجو او ادامه داد: »در بحث پژوهش های تقاضامحور
پســـادکتری، ســـهم R&D  نســـبت به GDP، ســـهم شـــرکت های 
دانش بنیان حوزه علوم انســـانی، نظام تامین مالی پژوهش های 
دانشـــگاهی و دولتـــی، به روز رســـانی آیین نامـــه ارتقای اعضای 
یت علوم پایه و علوم انســـانی و تا حدی هم  هیـــات علمـــی، تقو
بحـــث آمایـــش آمـــوزش عالی، موضوعاتی اســـت که به نوعی در 
ی شود.«  برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده و باید اجرایی ساز

سرپرســـت گـــروه آموزش عالـــی و تحقیقات مرکـــز پژوهش های 
یح  ی اشـــاره و تصر مجلس شـــورای اســـلامی به حوزه قانونگذار
کرد: »بحث تامین مالی آموزش عالی بر حســـب نیازهای کشـــور 
هـــم موضوعـــی اســـت کـــه نیازمنـــد ورود مجلـــس اســـت. امروز 
اعتباراتی که به دانشـــگاه ها داده می شـــود از یـــک منطق کافی 
برخوردار نیست، هر چند که بر اساس سرانه دانشجو تخصیص 
ینه کرد بر اســـاس نیازهای کشـــور  پیـــدا می کنـــد، امـــا این نوع هز
نیست. در وهله اول باید مشخص شود در حوزه های مختلف 
ی انســـانی هســـتیم. مســـاله  تـــا چـــه میـــزان نیازمند تربیت نیرو
ی در میـــان فارغ التحصیلان  مهـــم اینکه امـــروز میانگین بیکار
دانشـــگاهی در همه مقاطع در ســـال 1401 تقریبا 50 درصد بوده 
ینه می شود،  که نشان می دهد اعتباراتی که در آموزش عالی هز
ی انســـانی متخصص دنبال می شود.«  ن نیازســـنجی نیرو بدو

ی  نصیـــری اظهـــار داشـــت: »در برخـــی زمینه هـــا انباشـــت نیرو
انســـانی متخصـــص را شـــاهد هســـتیم کـــه خـــودش را در قالب 
... نشـــان داده و این مهم  ی و مهـــارت پاییـــن، مهاجرت، بیکار
ینه کردن است و هم  کمیتی از حیث هز هم آسیب از لحاظ حا
برای خود فرد آســـیب محســـوب می شود. در این وضعیت یکی 
ی آن تمرکز کند، بحث  از کارهایـــی کـــه بایـــد مجلس آینـــده  رو
تامین مالی آموزش عالی است. یعنی می توانیم با کاهش تمرکز 
ی انسانی در برخی از بخش ها، منابع مالی  ی تربیت نیرو بر رو
ی تر متمرکز کنیم.« او  آموزش عالی را به ســـمت نیازهای ضرور
افـــزود: »بعضـــا وقتی ایـــن مباحث مطرح می شـــود، به معنی کم 
کردن سهم دولت از آموزش عالی نیست؛ بلکه هدف آن است 
ی  کـــه بایـــد ایـــن منابع جهت دهی شـــوند تـــا از کارایی و بهره رو

تری برخوردار شوند.«  بالا
سرپرســـت گـــروه آمـــوزش عالـــی و تحقیقات مرکـــز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی افزود: »رشته های دانشگاهی دو دسته 
عرضه محور و تقاضامحور هســـتند. در بحث عرضه محور باید 
ی فراهم شـــود تا منابع مالی بر حسب دهک های مالی  ســـازوکار
خانوارها به دســـت دانشـــجو برســـد و از این طریق شـــرایط برای 
ترغیب جامعه به تحصیل در رشـــته های عرضه محور هم فراهم 
یح کرد: »در حال حاضر هم عدالت آموزشی وجود  شود.« او تصر
دارد، اما هنوز تا نقطه مطلوب فاصله دارد و باید مجلس آینده  
ی این مســـاله متمرکز شـــود که یکی از ابعاد آن همین تامین  رو
مالـــی آمـــوزش عالـــی خواهد بود و اصلاح این بـــه بهبود عدالت 

آموزشـــی هم کمک خواهد کرد.« 
نصیـــری خاطرنشـــان کرد: »مجلـــس در برنامه هفتم احکامی را 
در بحث دیپلماسی علمی آورده و مجلس آینده باید بر نحوه 
اجرای آن نظارت کافی داشـــته باشـــد تا بتوانیم دســـتاوردهای 
خوبی را برای نظام آموزش عالی شـــاهد باشـــیم. البته مجلس 
تی برای اعضـــای هیات علمی کشـــور وضع  می توانـــد تســـهیلا
کند تا بتوان تعاملات علمی بهتر و ســـفرهای بیشـــتری از سوی 
آنها شاهد بود، موضوعی که می تواند در قوانین بودجه سنواتی 
لحـــاظ شـــود. مولفـــه دیگری که می تواند ما را با یک واســـطه به 
بین المللـــی شـــدن  نزدیک کنـــد، بحث کیفیـــت آموزش عالی 
اســـت. همچنیـــن بایـــد بـــه ســـاختارهای جدیدی ماننـــد نهاد 
مســـتقل تضمیـــن کیفیـــت که از ســـوی شـــورای عالـــی انقلاب 
فرهنگی مصوب شـــده، توجه جدی داشـــت تـــا بحث کیفیت 

هـــم ارتقا پیدا کند.« 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 


